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Tök az adu Kissoron 
A kissori tanyáról messzi-

ről leri, hogy ilt az tán min-
dig akad munka . Fóliasátrak 
— egyikben épp most sa lá ta 
díszlik, —. disznóól, illetve 
fészer teli röfögő jószáguk-
kal, a szalma- és lierekazal, 
s a kukoricásgóré sem h iá -
nyoznak a képből, llia Jó-
zsefet. feleségét, menyét, ve-
j é t és lányát a konyhában 
talál tam, A társaságból a 
m a m a a legbeszédesebb. 

— Mindennel foglalkozni 
kell a megélhetésért . Egy-
szer ez, másszor az jön be 
jobban. Lá tha t ta a górét, 
a l ig van benne kukorica. 
Ké t és fél holdon az a pár 
mázsa termett . Az aszály 
csúnyán e lbánt vele. Egy 
u tánfu tónyi kukor icá t é p p 
most hoztunk a tápboltból. 
Disznót azér t csak ta r tunk , 
ki tud ja , milyen á ra lesz. 
Mindenesetre a t rágya kell a 
homokra. A barack, a p a r a -
dicsom közepesen s ikeredet t . 
Nem úgy a dinnye. 

— Jó ára volt az idén. Ez-
zel nem sok gondjuk lehe-
tett. 

— Ara az volt, csak a 
mennyiséggel volt baj . Négy 
rokoncsalád földet fogott a 
szakszövetkezettől . Négy 
hek tá r 22 ezer for in tba ke-
rü l t egy évre, meg ötvenezer 
fo r in to t é rő ' t r ágyá t r ak tunk 
bele. A végén mindannyiunk 
m u n k á j á r a t izenötezer for in t 
marad t . Az előző években 
viszont volt benne fantázia . 

— A kazlak között láttam 
egy jókora rakás sütőtököt. 
Mit kezdenek ennyivel? 
Miért pont oda pakoltak? 

— A szakszövetkezet meg-
pucolva felvásárol ja , szer-
ződtünk rá. Sok termett , de 
a szárazsag mia t t aprók ma-
rad tak . „Téli" penznek és el-
foglal tsagnak jó lesz. 

— Mire megpucolják, ki-
tavaszodik. 

— Halad az, geppel csi-
ná l juk . A ve j em mosógép-
motor ra szerelt egy ab r ik -
ter t . Óránkén t egy mázsát 
tud letisztítani. A kazlak 
közt jó helye van a töknek, 
n e m fagy meg, csak a te te jé t 
kell így le takarnunk. 

Demus Lászlót, az Alkot-
mány szakszövetkezet elnö-
ké t az irodán arról kérdez-
tem, mi lesz azzal a sütőtök-
kel, amit Iliáék a felvásárló-
telepen á tadnak . 

— A sütőtők termesztéset 
öt éve kezdtük errefele. Pa -
radicsomot száll í tottunk a 
Kecskeméti Konzervgyárba. 
Ök mondták, a bebiétel-
gyár táshoz szükségük lenne 
évi 15-20 vagon sütőtökre is. 
Aján lo t tuk a tagoknak. 
Akadt vállalkozó, sőt a m á -
sodik évben már növelni sze-
re t tük volna a mennyiséget . 
Nekik viszont csak ennyi 
kell. Beütött a túltermelés. 
Szerencsénk volt. Nyíregy-
házán — talán a szesztilalom 

mia t t — elkezdték a sütő-
töklevet gyár tani , szovjet 
expor t ra . Most viszont szer-
ződést már nem kötnek ve-
lünk, mer t közelebb is ta lál-
tak termelöket . 

— Az idén milyen meg-
oldást találtak? 

— Ismét Kecskemét nyú j -
tott segédkezet. Kérték, a 
bébiételnek valón felül öt-
vagon speciális, NSZK-ból 
kapot t vetőmagból termel t 
tokot szállítsunk. Ügy tu-
dom. ivólé készül belőle. 
Münchenből jött a mag, egy 
ápr i l i s végi pénteki napon 
megkaptuk, s szombat-va-
sá rnap már vetet ték is tag-
jaink. 

— Sokan foglalkoznak ve-
le? 

— Hetven-nyolc v,ari csa-
lad. Legtöbbjük már „gépe-
sí tet te" a pucolást. Ügy 
látszik, a ki lónkénti nyolc 
forintos á r é r t é rdemes vele 
foglalkozni. 

— Úgy tudom, a kissori 
ember mindig is résen volt. 
s időben ráállt arra, ami 
pénzt hozott. 

— Való igaz. az ötvenes 
evekben a d innye volt a slá-
ger, aztán a ha tvanas évek 
végén az őszibarack. A .,me-
zöker"-árak mia t t ez vissza-
esett, de nap ja inkban ú j r a 
fel jövőben van" A földieper, 
a sparga , m a j d a paradicsom 
évei következtek. Volt idő, 
amikor a fűszerpapr ika is 
pá rhuzamban futot t velük, 
de ez mar a múlt. A paradi -
csom meg mindig t a r t j a m a -
gát. A sütőtök, a fűszerpap-
rika és a gabonafélék, első-
sorban az aszályt nehezen 

Az MNB vállalkozásokat 
támogató hitelakciót indít 

A Magyar Nemzeti Bank 
a vállalkozások támogatásá-
r a ú j hi telkonstrukciót indít. 
Ennek kere tében a 60 fő 
a la t t i vállalkozások hiteligé-
nyei t elégithetik ki. A hi te-
leket a magán- és kisvál lal-
kozások f inanszírozásával 
foglalkozó kereskedelmi 
bankoktól igényelhetik a 
vállalkozók. 

Az MNB hi te lkere te k i -
egészítő forrásul szolgálhat 
a kereskedelmi bankok szá-
m á r a . A jegybank a m a g á n -
és kisvállalkozóknak n y ú j -
tot t hitelek összegének 25 
százalékára n y ú j t úgyneve-
zett ref inanszírozási hitelt. 
A refinanszírozási hitel le-
j á r a t a a kereskedelmi ban-
kok számára — a folyósítás-
tól számí tva — legfe l jebb 6 
év, a vállalkozók hi te l tör-
lesztésének ütemezése ehhez 
igazodik. A ref inanszirozási 
hitel kama ta a mindenkor 
érvényben lévő, meghirde-
tett kamat ta l azonos a ke-
reskedelmi bankok számá-
ra, e r r e a vállalkozóknak a 

kereskedelmi bankok 1,5 
százalékos á r rés t számí tha t -
nak fel. 

A hi te lkérelmek elbírálá-
sa, i l letve a hitelek kocká-
zatának vállalása a kereske-
delmi bankokra hárul , ezért 
a bankok konkré t biztosíté-
kokat í rha tnak elő a hi te l-
nyú j t á s fel tételeként Az 
adot t fej lesztés f inanszírozá-
sához a bankok a vállalko-
zóktól sa já t pénzügyi for-
rás t követelhetnek meg. 

A vi lágbanki keretből 
nyú j tha tó egy-egy .kölcsön 
legfel jebb 150 ezer dol lár-
nak megfelelő forintosszeg 
lehet , s a támogatásból a 
fejlesztés te l jes költségének 
legfe l jebb 50 százalékát f i -
nansz í rozhat ják . (A beruhá-
zás más ik felét s a j á t for rás-
ból, vagy egyéb bankhi te l -
ből kell biztosítani.) A köl-
csön le já ra t i i de je a vállal-
kozók számára m a x i m u m 3 
év, amelyből ' legfel jebb egy 
év türe lmi időt biztosítanak 
a kereskedelmi bankok. 

Lázár Mihály fe lvéte tő 

viselő kukorica rovására ter-
jeszkedik. 

Tóth Szeles István 
S még egy hír tök-ügyben 

— igaz, már külföldről : Még 
a Coüins-i tökvi lágbajnokság 
ava to t t szemű zsűr i je előtt is 
fe l tűnést keltet t a maga 340 
kilójával és közel 4 méteres 
kerületével . A világ tökrang-
l is tá ján pedig azonnal az 
élre tör t : nem csoda, hiszen 
ilyen „adottságokkal" tízszer 
nehezebbnek bizonyult, mint 
az előző csúcstartó. 

A világ legnagyobb tokének 
tula jdonosa egy ' kanadai 
zöldségtermesztő. Gordon 
Thomas. aki a rekorder zold-
ségpeldányt Quebec tar to-
manybeli ker t jében termesz-
tette. 

„Egy szűrő beépítése elkerülhetetlen" 

Fórum a választói törvényről 
- és minden másról 

Talun c véleménykülönb-
ségek megbeszélését, netán 
feloldását szolgálta az a ta-
lálkozó, mely Ilózsa Edit or-
szággyűlési képviselő szerve-
zesében szerda este zajlott a 
Deák Ferenc Gimnázium 
au lá j ában . Az e f f a j t a fóru-
mokon szinte már szokásos, 
hogy a témától elütő, ..ami 
a szívedet nyomja"-s t i lusú 
beszélgetés, vagy inkább pa-
nasznap a lakul ki, igy nem 
csoda, hogy a szerdai ren-
dezvény is késő estébe nyúlt 
Az igencsak fá rad t meghívott 
vendégekből már nem volt 
könnyű „kiszedni" egy nyi-
latkozatot. 

Listás vagy egyéni? 

A Szociáldemokrata Pár t 
képviseletében Gaskó István 
országos vezetőségi tag vett 
részt a fórumon. 

— Ez az a törvénytervezet, 
amelyben a tárgyajófelek kö-
zött leginkább egyetértés a la-
kul t ki — szögezte le. 

— Ugyanakkor köztudott, 
liogy az SZDSZ és a Fidesz 
nem írta alá a megállapodást 
— igy hat meglepő a kije-
lentése. 

— Valóban nem ír ták alá. 
de nem azért , mer t ezzel a 
szöveggel nem értet tek egyet, 
hanem azért, mer t nem tar -
talmazott minden olyan kér-
dést. a m i t ök szerettek vol-
na. Egyébként a két szerve-
zet a többiek megállapodása 
utáni napon sa j tókonfe ren-
ciát tartott , ahol e lmondták, 
hog.y maga a tervezet jó. 
csak kevés. Ügy gondolják, 
hogy bele kellett volna ven-
ni a szövegbe a munkásőrség 
megszüntetését , a munkahe -
lyi pártszervezödesek meg-
szüntetését, az MSZMP va-
gyonának társadalmasí tását , 
s nem ér te t tek egyet a köz-
társasági elnök szabad vá-

Orszag-vilag t anú j a lehetet t : a haromnldalú t á r -
gyalások során megegyezés született az asztal kü lön-
böző oldalain ülők között a Par lament jövő heti ülés-
szaka elé te r jesz tendő választójogi "örvény tervezeté-
ről. Az aláíráskor azt gondolhat tuk: ez egy olyan 
tervezet, mely valamennyi érdekelt fel Igényeit kielé-
gíti. Hamar k iderü l t : erről szó sincs. Nemcsak azért , 
mer t az ellenzéki kerekasztal tagjai közül a Fidesz és 
az SZDSZ nem irta alá a megegyezést, hanem azér t 
sem. mer t azok a pártok sem egységesek, amelyek 
a lá i r tak. Több szervezetnél az a hír j á r t a : vidéki és 
fővárosi vezetőik, veleménye sokban el tér . 

laszlasok előtti megválasztá-
sával sem. Ezzel egyébként 
mi sem ér te t tünk egyet, ezt 
egy külön záradékban oda is 
ir tuk a megállapodásokhoz. 

— A sokat emlegetett kon-
szenzus kialakulásaig mely 
pontokon voltak komoly né-
zetkülönbségek a tárgyaló-
felek között? 

— Mondhatni végletes ál-, 
laspontok közelítésével ju -
tot tunk közös nevezőre. Pél-
dául a listás, illetve egyéni 
választókerii letek kérdésénél 
a törtenelmi pártok tel jes 
listás választást akar tak , míg 
az MDF es az MSZMP az 
egyéni választókerületekre 
esküdött. 

Az aláírás szerepe 

— A -fórum résztvevői a 
tervezetnek azt a pontját vi-
tatták leginkább, miszerint 
egy jelölt állításához 750 
ember javaslata szükséges. 

— Ez is kompromisszum 
eredménye. A í ellenzekk par-
tok képviselői szerint lénye-
gesen kevesebb a j án l á s is 
eleg lenne, az MSZMP vi-
szont sokkal többet akar t . Fiz 
is középutas megoldás. Az 
azért valóban elgondolkod-
tató, hogy a politikai gőz-
élettől való félelem clkep-

Kultúrával a környezetért 
— Kultúrával a környeze-

tért, hirdeti alapitranyuk. 
Ezt hogy kivan jak megva-
lósítani? 

— Az ál ta lunk támoga-
tott kul turá l is rendezvé-
nyekkel, melyek temat iku-
sán kapcsolódnak cé l ja ink-
hoz és érzelmi ráhatással to-
borozhatnak híveket a kör-
nyezet és magunk megóvá-
sára. Ügy érezzük, hogy 
társadalmi tuda tunk Ma-
gyarországon még nem né-
zett komolyan szembe e 
problémarendszerrel , ezért 
tevékenységünk elsősorban 

felh ivó-ismeretterjesztő, 
megoldási a l ternat ívát kí-
náló szeretne lenni. 

— A környezetredelem-
mel általában, vagy annak 
valamely szeletével kíván-
nak foglalkozni? 

— Üzleti körünk a veszé-
lyes hulladékok okozta kör-
nyezeti károsodások meg-
előzésere specializálódott, 
így azok szakszerű szállí-
tására és feldolgozására. Ezt 
országos mére tű in fo rmá-
ciós rendszerünkkel segít-
jük elő. 

Holnap esle fél 8-kor a szegedi dómban énekkari 
;s orgonahangversenyt rendez a Kultúrával a környe-
zetért alapitvany, melynek alapító okiratat ugyanaz-
nap írják alá az alapítók a varosj tanács dísztermé-
ben. Mi célból és kik egyesültek e nemes ugy zászla-
ja alatt? Erről, s a jővö terveiről kérdeztem Zilahy 
János Pétert, a Szirt ügyvezető igazgatóját. 

— Ez azt jelenti, hogy 
az önök altal létrehozott 
alapítvány közügyet. kul-
túrái egyaránt szolgálva 
egyben üzleti tevékenységü-
ket is népszerűsíti? 

— Így is felfogható, mer t 
üzleti vál lalkozásunk elvá-
laszthatat lan a környezetvé-
delem ügyétől, vagyis, mi-
nél nagyobb igény muta tko-
zik erre, annál jobban bő-
vülnek a piaci lehetősége-
ink. 

— Szimpatikus kombina-
cio. Kik a partnereik? 

— Az Environ Kft., mely 
festékes göngyölegek tisztí-
tásával, á r ta lmat lan í tásáva l , 
va lamint ipari, mezőgazda-
sági hulladékok gyűjtésével 
és feldolgozásával foglalko-
zik, a Vegyi forg kisszö-
vetkezet, mely hasonló pro-

Felhívás a Magyar Szocialista 
Párt szerveződő tagságához 
Megalakult a Magyar Szocialista Párt szeged-

felsővárosi közéleti alap szervezete. Elfogadjuk az 
MSZMP I. kongresszusának dokumentumait, és fi-
gyelve a politikai élet sokszor etikátlan átrendeződé-
sét, arra szólítjuk fel az MSZP most szerveződő alap-
szervezeteit, hogy ne fogadjanak be olyan személye-
ket, akik az elmúlt évtizedekben visszaéltek MSZMP-
tagságukkal, vezetői beosztásukkal, párttagságukat 
egyéni haszonszerzésre használták fel. E felhívás köz-
zétételét azért tartjuk fontosnak, mert megítélésünk 
szerint a kongresszus oly nagy kaput nyitott, amely 
lehetővé teszi, hogy azok is helyet követeljenek ma-
guknak. akik hozzájárultak a szocialista eszmék le-
járatásához. 

MSZP szeged-felsővárosi 
, közéleti alapszervezete 

fillal rendelkezik, és a Vo-
lán-Tefu vállalat , amely 
veszélyes hul ladékszál l í tásra 
is vállalkozik. Mi az in-
formációs kapcsolatok szer-
vezését szervezzük azzal a 
céllal, hogy a hulladékok 
kereskedelmi hasznosítása és 
ipari hasznosítása kerül jön 
e lőtérbe az á tmenet i táro-
lássá! szemben. 

— Ugy tudom, nyitott az 
alapitvany. mik a csutlako-
zas feltetelei.' 

— A közös cél megváló-
s i tásában való közreműkö-
dés, illetve tőke, vagy — 
előzetes egyeztetés esetén — 
Vagyontárgyak beudasa, és 
azok használat i jogának át-
engedése, anyagi ér tékű 
szolgáltatások biztosítása. 

— Pillanatnyilag az Or-
szágos Széchényi Könyvtar 
énekkarai tamogatjak. Van-
nak-e konkrét terveik a jö-
vőt illetően? 

— Jövőre műveszeti pá-
lyázatot k ívánunk kiírni, 
melynek anyaga t az or-
szágos körú t ra boesátanank. 
de i smeret ter jesz tő kiad-
ványok készítésére is gon-
dol tunk már . 

— Vannak-e kapcsolataik 
környezetvédelmi csopor-
tokkal. vagy a most szer-
veződő zöld párttal? 

— Ez információs rend-
szerünk fenntar tásához el-
engedhetet len feltétel. Ami-
re a zöldek ti l takozással 
p róbá l ják felhívni a figyel-
met, a r ra mi erkölcsi esz-
közökkel igyekszünk rávi-
lágítani. 

— Ehhez sok sikert kí-
vánok önöknek. 

Varga Ivan 

sosem volt 
a f rakció-
pa r l amen t 
most már 

zelhetően sokakat e l tántor í t 
a névvel ellátott jelüléstől. 

— Hogy látja: az Ország-
gyűlésnek mennyire kell fi-
gyelemmel lenni a háromol 
dalú targyalasok meghatáro-
zásaira? 

— Azt hiszem, 
enny i re szükség 
egységre a 
MSZMP-, vagyis 
MSZP-tagjai között, mint 
most. Az ellenzéki kerékasz-
talnak az a véleménye: az 
elmúlt negyven évben hiba 
volt ra juk erőltetni a párt-
egvséget, ma viszont eppen 
e r r e van szükség. 

Az est másik legtöbbet 
foglalkoztatott szereplője 
Bogdán Tibor, az Igazság-
ügyi Minisztérium alkot-
mány-előkészítő kodifikációs 
főosztályának vezetőhelyette-
se. 

— Nyilván sok hasonló ta-
lálkozón vett már részt. Ta 
pasztalatai szerint a tervezet 
mely pontjait vitaijak legin-
kább? 

— A választási rendszer-
nek több pon t já t is v i ta t ják , 
a koztarsasagi elnökkel kap-
csolatban pedig azt, hogy ki 
válassza, és mikor. 

— Kik azok. akik vitatják: 
a tárgyalófelek, vagy kívül-
állók? 

— Érdekes a helyzet: a 
választási rendszerrel kap-
csolatos' kompromisszumot 
mindenki elfogadta a t á r -
gyalófelek közül, meg azok a 
szervezetek is, amelyek vé-
gül nem írták alá. Ugyanak-
kor a törvénytervezet ezen 
részét az országban nagyon 
sokfele v i ta t juk az emberek, 
beleértve azoknak a szerve-
zeteknek az alsóbb s/.intú 
képviselőit is, amelyeknek a 
vezetői az alairok között vol-
tak. 

Kényszerek 
— Mi az ön véleménye a 

megállapodás szövegéről? 
— Jónak tar tom, az a rá -

nyokkal van ta lán egy kis 
gond. Ennek azonban az az 
a lap ja , hogy ha itt a pár tok 
— melyeknek még csak egy 
része jelent meg a porondon 
— automat ikus jelöltállí tási 
jogot kapnának , mindenfé le 
megméret te tés nélkül, akkor 
líz fővel, amennyivel m á r 
partot lehet a lapí tani , ha ta l -
mas befolyásra tehetnek 
szert, es egy-egy választóke-
rületben komolytalanná te-
hetik a választást. Ezért van 
az. a lá í rásgyűj tés , mer t vala-
milyen fo rmában egy szúró 
beépítése elkerülhetetlen. 

— Mit gondol, a parlament 
elfogadja igy ezt a terveze-
tet? 

— Nagy kérdés. Nem ki-
zárt. hogy a lapvető dolgok-
ban vál toztatást javasolnak 
ma jd . Am ez egy f inoman 
k imunkál t , hosszas vita u tán 
kialkudot t kompromisszum, 
számos technikai vetülettel . 
Nem tudom most elképzelni, 
hogy lehet az egész rendszer 
megbontása nélkül kisebb, 
dolgokban korrigálni — a 
politikai konszenzus fönnta r -
tásával? 

A fórum résztvevői is ha -
zafelé indul tak e késő esti 
órán. A vendéglátó Rózsa 
Edittől azt ké rdez tem: meny-
nyiben segítik az ő par la -
menti m u n k á j á t az e lhang-
zottak. Így válaszolt: nem 
azért rendezi az e f f a j t a fó-
rumokat , hogy az ő m u n k á -
ját megkönnyítsék, hanem 
azért, hogy valasztói mé-
lyebben megismerkedhesse-
nek meg a vita során annak 
a törvénynek a tar ta lmúval , 
amely — há m a j d a lka lmaz-
zák —, őket közelről ér int i . 

Balugh Tamás 


